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Sportowcy biegają po całej gminie, czyli cykl biegów Aktywnej Wschowy pod nazwą #WieśTrail.  
Za nami pierwsza, walentynkowa część w Siedlnicy, kolejny bieg już w marcu w Olbrachcicach.  

CZYTAJ STR. 14

Ambasadorowie Wschowy

W Informacje 

Po licznych zgłoszeniach mieszkańców gminy komisja kon-
kursowa przedstawiła faworytów do tytułu Ambasadora 
Wschowy w kategorii Sport, Kultura, Biznes i Osobowość. 
Przyjrzyjcie się sylwetkom 16 kandydatów i zagłosujcie. 

a str. 8-9

 Postępy prac na gminnych inwestycjach

W Inwestycje 

O udanych przetargach Spółki Komunalnej na kanalizację i sieć 
wodociągową, o postępach na gminnych inwestycjach oraz o 
możliwościach inwestycyjnych na terenie plaży miejskiej i przed 
ratuszem.

a str. 4-5

 Strefa seniora

W Informacje 

Seniorzy skorzystają z pomocy „Złotej Rączki”, Wschowski 
Inkubator Potencjału z nowym projektem dla mieszkań-
ców 65+ oraz pierwsza część historii Uniwersytetu Trzecie-
go Wieku we Wschowie z okazji jubileuszu 15-lecia. 

 a str. 6-7
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Głosujmy na Ambasadorów
Szanowni Państwo, w tym numerze prezentujemy wyjątkowe osoby 
oraz instytucje, które zgłoszone zostały w konkursie na Ambasadora 
Wschowy. Dziękuję wszystkim dokonującym zgłoszeń za zauważa-
nie postaci nietuzinkowych, wyróżniających się wśród mieszkańców 
naszej gminy. 

Każdy zgłoszony kandydat odznaczał się w minionym roku, lub nie-
jednokrotnie w dłuższym czasie, osiągnięciami, jakie promowały 
Wschowę i dawał przykład innym. Cieszę się, że lokalnie potrafimy ta-
kie osoby dostrzec i wyróżnić. Jestem przekonany, że to dla każdego 
kandydata bardzo ważne i motywujące do dalszego działania. Taką 
motywacją będą także Państwa głosy i zaangażowanie w plebiscyt, 
dlatego zachęcam do głosowania na Ambasadorów w każdej z czte-
rech kategorii. 

Plebiscyt oraz Gala Ambasadorów Wschowy, jaką planujemy zorga-
nizować, to jeden z elementów budowania więzi w naszym społe-
czeństwie. Od początku kadencji zależało mi na tym, aby integrować 
mieszkańców naszej gminy i promować ich działania. 

Ważnym aspektem, jaki kształtuje więź mieszkańców, jest utożsamia-
nie się z miastem i gminą. Ta tożsamość poprawia się wraz ze zmianą 
wizerunku, dlatego tak zależy mi na ożywieniu rynku – coroczne lo-
dowisko, plac zabaw i starania o utworzenie ogródka wiedeńskiego 
czy miejskiej plaży. Zachęcam przedsiębiorców do kontaktu, z przy-
jemnością udostępnimy plac i pomożemy przy załatwieniu wszyst-
kich formalności. Na wizerunek składają się także realizowane przez 
nas inwestycje: rewitalizacja parku Wolsztyńskiego, budowa parkin-
gów, budowa nowego zespołu pomostów w Lginiu oraz ścieżki ro-
werowej do Lginia czy rewitalizacja ul. Bohaterów Westerplatte. To 
są nasze aktualne działania, jednak podkreślić tu trzeba, że naszymi 
celami  w niedalekiej przyszłości są dalsze rewitalizacje terenów zie-
lonych oraz przebudowa ulic Wolsztyńskiej, Niepodległości czy Księ-
dza Kostki. 

Szanowni Państwo, jeszcze raz zachę-
cam do głosowania i promowania 

kandydatów na Ambasadorów 
Wschowy. To są nasi znajomi, są-
siedzi i ludzie, którzy pokazują, 
że Wschowianie mogą stano-
wić wzór do naśladowania. 

Konrad Antkowiak 
Burmistrz Miasta  
i Gminy Wschowa

” Ponad 850 000 zł  – taką kwotę przeznaczyliśmy na 
przebudowę parkingu przy ulicy Wolsztyńskiej. 50 nowych 
miejsc postojowych Miasto i Gmina Wschowa oddała  

do użytku mieszkańcom. Inwestycja była finansowana  
z budżetu gminy.  
– mówi Przemysław Siwak z Biura Inwestycji i Infrastruktury UMiG Wschowa.

Przebudowa parkingu dobiegła 
końca! 50 nowych miejsc po-

stojowych Miasto i Gmina Wscho-
wa oddała do użytku Mieszkań-
com za darmo. Za ponad 850 000 
złotych z budżetu gminy to miejsce 
zmieniło się nie do poznania. 
Cieszymy się, że oddajemy kierow-
com i mieszkańcom miejsce, które 
nie będzie już kojarzone z „dzikim” 
parkowaniem, dziurami w na-
wierzchni i „komisem” samochodo-
wym, tylko z nową uporządkowaną 
nawierzchnią, miejscami parkin-
gowymi dostosowanymi dla osób 

niepełnosprawnych i porządnym 
oświetleniem.
Wiosną w miejscach przygotowanych 

przez wykonawcę za-
sadzone zostaną 
drzewa oraz niska 
zieleń, co znacz-

nie poprawi estetykę tego miejsca.  
Łącznie z tą inwestycją przygotowali-
śmy w tej kadencji prawie 100 nowych 
miejsc parkingowych dla mieszkań-
ców największego osiedla miesz-
kaniowego w mieście. 
Zmieniamy gminę na lepsze! 

P
ierwotny wniosek o dofinan-
sowanie dotyczył remontu 
basenu miejskiego, jednak 
ze względu na znaczący 

wzrost kosztów prac, jaki wykazały 
firmy biorące udział w postępowaniu 
o udzielenie zamówienia publiczne-
go, zdecydowano o odstąpieniu od 
tych robót. Nie oznacza to porzucenia 
remontu basenu, jednak teraz trwa 
przekształcenie projektu w celu po-
szukania mniej kosztownych rozwią-
zań. 
Takie rozwiązanie oraz zmiany zasad 
Polskiego Ładu otworzyły możliwość 
ubiegania się, by środki przyznane 
Gminie Wschowa przeznaczyć na 
inny cel. Wybrana została ścieżka ro-
werowa do Lginia.
Pozyskane teraz środki pozwolą na 
wykonanie robót budowlanych jesz-

cze w tym roku. To wielki sukces, bio-
rąc pod uwagę, jak dużą inwestycję 
realizujemy aktualnie w Lginiu, czyli 
budowę nowego zespołu pomostów. 
Ale ta ścieżka cieszy nie tylko z powo-
dów turystycznych, lecz także dlate-

go, że daje możliwość mieszkańcom 
Lginia, Hetmanic i Nowej Wsi na bez-
pieczny dojazd do Wschowy.
Procedury związane z pozyskaniem 
pozwolenia na budowę oraz wyło-
nienie wykonawcy ścieżki rowerowej 
powinny zakończyć się do drugiego 
kwartału tego roku, a fizycznie rozpo-
częcie prac może mieć miejsce już w 
trzecim kwartale 2023 roku.
A.Z.

PARKING PRZY ULICY WOLSZTYŃSKIEJ GOTOWY!

Cztery i pół miliona złotych  
na ścieżkę rowerową do Lginia

W lutym uzyskaliśmy bardzo dobre wiadomości dotyczące 
budowy długo wyczekiwanej ścieżki rowerowej do 
Lginia. Zgodnie z nowymi zasadami programu Polski Ład, 
pozyskano 4,5 miliona złotych na realizację tej inwestycji.

” Mieszkańcy Wschowy, Nowej Wsi, Hetmanic i Lginia 
od lat apelowali o budowę ścieżki rowerowej, 
jednak apele te pozostawały bez konkretnych 
rozwiązań. Największy problem stanowiło 
dotychczas określenie przebiegu tej ścieżki, 
bo Gmina Wschowa nie dysponuje gruntami 
przylegającymi do drogi wojewódzkiej. 
W tej kadencji udało nam się ten problem 
rozwiązać, finalizujemy formalne porozumienie 
z Zarządem Dróg Wojewódzkich 
umożliwiające budowę w pasie 
drogowym, posiadamy także projekt 
techniczny  
– mówi Agnieszka Tomczak, kierownik Referatu 

Rozwoju w Urzędzie Miasta i Gminy Wschowa
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   Zatem, Drodzy 
Mieszkańcy, telefon 
w dłoń i wszystko 
zależy od Was!

Do końca stycznia trwał pro-
ces przyjmowania wnio-

sków na stypendia sportowe, 
dla wyróżniających się spor-
towców w Gminie Wschowa. 
Od tego roku w Gminie Wscho-
wa obowiązywać zaczął program 
stypendiów dla wyróżniających 
się sportowców.  To ważne wspar-
cie i  docenienie poświęcenia 
zawodników, którzy codzienną 
pracą osiągają sportowe sukcesy 
i promują Gminę Wschowa. 
- Potrzeba doceniania zawodni-
ków, którzy osiągają największe 
sukcesy w zawodach rangi co 
najmniej wojewódzkiej, wypły-
nęła od przedstawicieli klubów 
sportowych. Rozpoczęliśmy akcję 
„Bądź Mistrzem z Burmistrzem”, 
aby spor towc y wiedziel i ,  że 
mieszkańcy Gminy Wschowa są 

dumni z ich osiągnięć i kibicują 
im w ich rozwoju i codziennych 
zmaganiach na treningach – 
mówi burmistrz Konrad Antko-
wiak. – Cieszę się, że odzew był 
duży, czekam na ostateczną we-
ryfikację, jakiej dokonuje komi-
sja, w skład której wchodzą ludzie 
zaangażowani w lokalny sport. 
Zainteresowanie, jakie obserwu-
jemy, to świadectwo, jak duża 
była potrzeba wsparcia i poka-
zuje nam to, że ta akcja powinna 
być kontynuowana w następnych 
latach.
W terminie do 31 stycznia wpły-
nęły 33 wnioski o przyznanie 
stypendiów dla sportowców z 
takich dyscyplin, jak: piłka noż-
na, trójbój siłowy, lekkoatletyka, 
mażoretki, koszykówka oraz jeź-
dziectwo. 

MOC WNIOSKÓW  
O STYPENDIA SPORTOWE

Pod koniec stycznia burmistrz 
Konrad Antkowiak wraz z 

gminnym pełnomocnikiem ds. 
sportu Arturem Obuchowiczem 
gościli w ratuszu piłkarzy z tere-
nu gminy Wschowa, z klubu Avia 
Siedlnica i Pogoń Wschowa. 
Celem spotkania było przekazanie 

sportowcom nowych strojów spor-
towych, zakupionych ze środków 
Gminy Wschowa. Teraz zawodnicy 
będą nas godnie reprezentować na 
każdym meczu! Trzymamy kciuki za 
sportowców i gratulujemy preze-
som Zbigniewowi Lewandowskie-
mu i Andrzejowi Dworkiewiczowi.

AVIA SIEDLNICA I POGOŃ 
WSCHOWA Z NOWYM I STROJAMI

Ruszył konkurs, w którym 
gmina Wschowa może 
wygrać inteligentne 
przejście dla pieszych.  
O wygranej zadecydują 
głosy mieszkańców.  
Głosowanie online trwa  
do 28 marca. 

W 
gminie Wschowa, jeśli 
wygramy, zmoderni-
zujemy przejście przy 
ulicy Kościuszki koło 

Klasztoru oo. Franciszkanów. Głoso-
wać mogą wszyscy bez względu na 
to, gdzie mieszkają. Każdy głos się li-
czy. Wystarczy wejść na stronę kon-
kursu www.inteligentneprzejscie.pl 
i postąpić zgodnie z instrukcją lub 
zeskanować QR kod widoczny na 
zdjęciu.
Duże i małe miasta mają równe 
szanse na wygraną, bo organiza-
torzy przypisują głosom na każde 
miasto odpowiednią wagę, propor-
cjonalnie do liczby jego mieszkań-
ców. 
Jak działa inteligentne przejście? 
Czujniki ruchu wykrywają pieszego 
już z odległości kilkunastu metrów 
i natychmiast aktywują świetlną i 

dźwiękową sygnalizację ostrzegaw-
czą. Specjalny system doświetlania 
sprawia, że przechodzący są lepiej 
widoczni dla kierowców. Z kolei sy-
gnały dźwiękowe ostrzegają mniej 
uważnych pieszych, że zbliżają się 
do pasów. 

Zagłosuj na „inteligentne przejście”  
na ul. Kościuszki we Wschowie
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Spółka Komunalna poinfor-
mowała o złożonych ofer-

tach na wykonanie kanalizacji 
w Konradowie i budowie wodo-
ciągu w Przyczynie Dolnej. Dzię-
ki pozyskaniu dotacji z Urzędu 
Marszałkowskiego Wojewódz-
twa Lubuskiego po wielu latach 
w końcu powstanie sieć kanali-
zacyjna w Konradowie.
Gmina Wschowa od kilku lat dys-
ponowała projektem budow-
lanym na budowę sieci ka-
nalizacyjnej w Konradowie. 
Dotychczas jednak koszty wy-
konania tego zadania były 
zbyt duże i kolejne lata 
mijały na odkładaniu re-
alizacji tego zadania. W 
ubiegłym roku Spółka 
Komunalna we Wschowie 
w porozumieniu z Gminą 
Wschowa złożyła wniosek 
o dofinansowanie budowy 

sieci kanalizacyjnych w ramach 
Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich.
– Pierwszy etap zadania obejmować 
będzie budowę sieci kanalizacyjnej 
od oczyszczalni ścieków do miejsco-
wości oraz części sieci w samej wsi. 
Priorytetem jest budowa kanalizacji 
dla obiektów wielorodzinnych. W ra-
mach pozyskanego dofinansowania 

wybudowana zostanie także sieć 
wodociągowa w miejscowości 
Przyczyna Dolna. 
A.Z.

P
rzypomnijmy tylko, że po 
raz pierwszy koncepcja, aby 
wyłączyć ulicę Bohaterów 
Westerplatte dla ruchu sa-

mochodów pojawiła się w kampa-
nii wyborczej obecnego burmistrza 
Konrada Antkowiaka. Od tego czasu 
podjęto szereg działań zmierzają-
cych do zrealizowania przebudowy 
tego odcinka miasta, rozpoczynając 
od pozyskania od powiatu wschow-
skiego ulicy, przez konkurs na kon-
cepcję architektoniczną, wykonanie 
projektu technicznego i pozyskanie 
ponad 3 000 000 zł dofinansowania 
na realizację. 
– W lutym 2019 roku burmistrz py-
tany na sesji Rady Miejskiej o deptak 
na ulicy Bohaterów Westerplatte 
odpowiedział, że podejmie wszelkie 
działania, by zrealizować to zadanie. 
Pamiętajmy, że przebudowa ulicy 
Bohaterów Westerplatte to tylko ele-
ment większej przebudowy głów-
nych ulic w mieście oraz rewitalizacji 
terenów zielonych. Pierwszy zmieni 
się park Wolsztyński i Bohaterów 
Westerplatte, ale działamy, by w ko-
lejnych latach realizować następne 
etapy – mówi zastępca burmistrza 
Marek Kraśny. – Te wszystkie zmiany 
prowadzą do tego, by miasto było 
przyjaźniejszym miejscem do życia 
dla mieszkańców. Chcemy wprowa-
dzić więcej zieleni, skwerów, zwolnić 
ruch samochodowy, co za tym idzie, 
poprawić bezpieczeństwo. Wscho-
wa ma kojarzyć  się jako zadbane, 
nowoczesne miasteczko, będące do-
brym miejscem do życia.
Koncepcje konkursowe przebudo-
wy centrum miasta i terenów zie-
lonych zostały pozytywnie odebra-
ne przez większość mieszkańców 

Wschowy. Obawy zgłaszają osoby, 
na których życie i prace będą te 
zmiany najbardziej oddziaływać. 
Spośród niemal 150 mieszkańców 
oraz 50 prowadzących działalność 
gospodarczą, do Starosty Powiatu 
Wschowskiego wpłynęło tylko 15 
odpowiedzi dotyczących wniosku 
o wydanie pozwolenia na budowę. 
Dotyczyły one głównie obaw zwią-
zanych z oddziaływaniem zmiany 
wykorzystania ulicy na działalność 
sklepów, ale była też opinia pozy-
tywnie oceniająca propozycje. Na-
leży jednak podkreślić, że budowa 
deptaku i ograniczenie ruchu sa-
mochodów może znacząco popra-
wić komfort mieszkańców. Przede 
wszystkim zredukowany zostanie 
hałas spowodowany przemieszcza-
niem samochodów. Kostka bruko-
wa, jako nawierzchnia samocho-
dowa, generuje najwyższy poziom 

hałasu oraz drgań budynków, które 
mogą doprowadzać do spękań i 
niszczenia ścian. Oprócz redukcji 
hałasu i drgań zmniejszy się poziom 
zanieczyszczeń, zarówno spalinami, 
jak i pyłem wznoszonym przez po-
jazdy. Dodatkowo wprowadzenie 
zieleni wpłynie na obniżenie tem-
peratury powietrza w miesiącach 
letnich. Oczywiście zmiana wiąże 
się z pewnymi niedogodnościami, a 
jako główną wskazywana jest likwi-
dacja miejsc parkingowych.

- Rozumiem, że mieszkańcy oraz 
przedsiębiorcy obawiają się zmia-
ny organizacji ruchu. Chciałbym 
tylko zaznaczyć, że zamknięcie ul. 
Bohaterów Westerplatte dla ruchu 
nie zlikwiduje możliwości dostaw 
do sklepów czy dojazdu służb ra-
towniczych. W przypadku miejsc 
parkingowych to dodatkowe miej-
sca zostaną wyznaczone przy ul. 
Niepodległości i Kostki – wyjaśnia 
Przemysław Siwak z Biura Inwestycji 
i Infrastruktury UMiG. 

Aktualnie starosta powiatu wschow-
skiego prowadzi procedurę wyda-
nia pozwolenia na budowę. Projekt 
uzyskał już akceptację Lubuskiego 
Wojewódzkiego Konserwatora Za-
bytków, po uzyskaniu pozwolenia 
na budowę rozpocznie się procedu-
ra wyboru wykonawcy. 
A.Z.

Deptak na Westerplatte szansą dla miasta

MILIONY ZŁOTYCH NA KANALIZACJĘ W KONRADOWIE

Trwa proces uzyskania pozwolenia 
na budowę związany z przebudową 
ul. Bohaterów Westerplatte wraz ze 
zmianą organizacji ruchu. Projekt 
deptaku wywołuje wiele pytań, 
czasem obaw, ale jest również 
pozytywnie odbierany przez dużą 
część mieszkańców Gminy 
Wschowa. Dlaczego warto 
zrealizować to zadanie i jakie to 
przyniesie korzyści?

    
   Budowa deptaka 
sprawi, że ulica 
Bohaterów 
Westerplatte 
przestanie być 
zdominowana 
przez samochody. 

    
   Dzięki 
proponowanym 
rozwiązaniom 
wprowadzona 
zostanie zieleń, 
ograniczony będzie 
hałas i uciążliwości 
dla mieszkańców.

” Pamiętajmy, że 
przebudowa ulicy 
Bohaterów Westerplatte 
to tylko element większej 
przebudowy głównych 
ulic w mieście oraz 
rewitalizacji terenów 
zielonych. Pierwszy 
zmieni się Park 
Wolsztyński i Bohaterów 
Westerplatte, ale działamy 
by w kolejnych latach 
realizować następne 
etapy  
– mówi zastępca burmistrza 

Marek Kraśny. 

”  Jednym z wielkich zaniedbań, jakie możemy zaobserwować 
w naszej gminie, jest brak skanalizowania obszarów wiejskich. 
Wraz ze Spółką Komunalną udało nam się pozyskać pieniądze na 
rozpoczęcie tej inwestycji i już w tym roku rozpoczną się prace 

budowlane. Cieszę się, że udaje nam się systematyczną pracą 
rozwiązywać wieloletnie problemy naszych mieszkańców  
– mówi Bartłomiej Wilk, dyrektor techniczny w Spółce Komunalnej  

we Wschowie.
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Drugie postępowanie przetar-
gowe związane z rozbudową 

sieci wodociągowych wzbudziło 
zainteresowanie wykonawców, 
którzy zaoferowali ceny umożli-
wiające realizację zadania rozbu-
dowy sieci w rejonie ulic Kolejo-
wej i Towarowej we Wschowie. 
Obszar ten stanowi zaplecze gospo-
darcze dla wielu przedsiębiorstw, 
które przez lata pozbawione były 
sieci wodociągowej, co utrudniało 
działalność i rozwój firm. 
Po spotkaniach z właścicielami i wy-
konaniu pierwszego etapu Spółka 
Komunalna we Wschowie przepro-
wadzi kolejną rozbudowę sieci w 
tym obszarze. Zbudowana zostanie 
sieć o długości ponad 1 300 metrów.
Plan wykonania sieci zgłosiły cztery 
firmy, wszystkie oferty mieszczą się 
w środkach zabezpieczonych na 

ten cel przez Spółkę Komunalną. 
To kolejny etap nadrabiania wielo-

letnich zaległości infrastruktural-
nych w Gminie Wschowa. 

Pomimo niesprzyjających 
warunków pogodow ych 

ekipy budowlane na inwesty-
cjach gminnych nie przerywają 
prac. Harmonogram bowiem 
nie pozwala na przerwy, gdyż 
z początkiem sezonu letniego 
Gmina Wschowa planuje prze-
kazać mieszkańcom i turystom 
kompletny zespół pomostów w 
Lginiu. 
Aktualnie trwa budowa drugiej 
grobli pod platformę budowlaną, 
która umożliwi dalsze prace przy 
budowie obiektu. Na teren budo-
wy nawieziono już ponad 2 000 ton 
ziemi. 
Nowy kompleks pomostów to 

obiekt, który składać się będzie z: 
13 pomostów stałych rekreacyj-
nych, 4 altanek, 2 ramp wejścio-
wych, wydzielonego basenu i ką-
pieliska.
Pracujemy nad poprawą atrakcyj-
ności Lginia, który ma ogromny po-
tencjał turystyczny, dlatego trwają 
prace nad: 
  przygotowaniem projektu dla 

nowego parkingu przy plaży,
  umiejscowieniem nowych ele-

mentów małej architektury na 
plaży,

  dojazdami autokarami do Lgi-
nia,

  budową ścieżki rowerowej do 
Lginia.

B
udynek zakończonej galerii 
ukazał, jaki obszar targo-
wiska został kilka lat temu 
sprzedany. Podjęliśmy więc 

decyzję o przeorganizowaniu i prze-
budowie tego terenu. Wynika to z 
chęci dostosowania targowiska do 
współczesnych standardów, a sprze-
dane grunty stanowiły jedyny dojazd 
do posesji mieszkającej w okolicach 
rodziny. Gmina Wschowa wyłoniła w 
drodze zapytania ofertowego wyko-
nawcę, który aktualnie przygotowu-
je dokumentację projektową wraz z 
pozwoleniem na budowę. 
W założeniach jest wykonanie nowej 
nawierzchni, oświetlenia oraz mak-
symalnego zadaszenia terenu targo-
wiska. Wykonane zostaną dojazdy 
do garaży, posesji, a także nowe za-
plecze sanitarne.

SPÓŁKA KOMUNALNA WE WSCHOWIE  
Z UDANYMI PRZETARGAMI!

POSTĘPUJĄ PRACE  
NA PLAŻY W LGINIU

Przygotowujemy dokumentację projektową  
dla nowego Targowiska Miejskiego
W następstwie otwarcia 
minigalerii przy Miejskim 
Targowisku wzrosła potrzeba 
przebudowania placu 
targowego.
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WSCHOWSKI INKUBATOR 
POTENCJAŁU Z WYGRANYM 
PROJEKTEM DLA SENIORÓW  
Z GMINY

 Sześć infokiosków multimedial-
nych pełniących funkcję infor-
macyjno-turystyczną, zawiera-
jących „Multimedialną ścieżkę 
turystyczną – na tropie wschow-
skich zabytków” oraz informacje 
dotyczące bieżących wydarzeń 
kulturalnych i najważniejszych 
spraw dotyczących mieszkań-
ców,  stanęło właśnie na terenie 
miasta.

Ich lokalizacje to:
 skwer przed ratuszem
  plac Farny przy Bibliotece Mia-

sta i Gminy Wschowa

 ul. Poprzeczna
  wejście do parku przy poczcie i 

Kripplein Christi 
  okolice Klasztoru oo. Franciszka-

nów
 skwer na placu Grunwaldu
Zachęcamy mieszkańców do śle-
dzenia treści zawartych na tote-
mach – będzie to cenna skarbnica 
informacji! 
Wartość całkowita zadania to po-
nad 400 000 zł, w tym ponad  200 
000 złotych to dofinansowanie po-
zyskane na ten projekt od Lokal-
nej Grupy Działania - Kraina Lasów 
i Jezior.

Nowy rok rozpoczęliśmy 
od nawiązania współpracy 
i pozyskania nowych 
przedsiębiorców, 
którzy wyrazili zgodę 
na honorowanie 
Ogólnopolskiej Karty 
Seniora na terenie Gminy 
Wschowa.

J
ako pierwszy dołączył sa-
lon „Vision Optyk”, który 
reprezentuje Pani Renata 
Tomys. To dzięki tej firmie 

seniorzy będą lepiej wszystko wi-
dzieć.
  Adres punktu: Kościuszki 1/1, 

67-400 Wschowa
Gdy zajdzie potrzeba zadbania o 
ogród, a to pasja wielu naszych 
seniorów, to proszę udać się do 
pawilonu nasienno-ogrodniczego 
Państwa Leśniewskich. Tutaj rów-
nież już od początku stycznia hono-
rowana jest nasza karta zniżkowa. 

  Adres punktu: Powstańców 
Wielkopolskich 3,  
67-400 Wschowa

O nasze włosy zadba kolejny już 
salon fryzjerski na terenie miasta. 
Salon ten reprezentuje pani Anna 
Świderska. Właścicielka z wielką 
przyjemnością zgodziła się na 
zniżki dla seniorów. 
  Adres punktu:  Pocztowa 1,  

67-400 Wschowa
Styczeń zamyka firma handlowo-
-usługowa, jaką reprezentuje Pani 

Basia. W sklepie z bielizną  każdy 
z seniorów otrzyma odpowiednią 
zniżkę podczas zakupów. 
  Adres punktu:  Cicha 7, 67-400 

Wschowa
Bardzo dziękuję wszystkim Pań-
stwu za przychylność wobec senio-
rów. Firmy nie otrzymują żadnego 
wsparcia za honorowanie karty se-
niora. To wyłącznie dobra wola wła-
ścicieli, za którą bardzo dziękuję. 
MARTA SZEROKA
Pełnomocnik ds. seniorów

Karta Seniora rośnie  
w siłę we Wschowie

” Jak zdobyć kartę? Ogólnopolska Karta 
Seniora jest bezpłatna, bezterminowa 
i ważna na terenie całego kraju. 
Przyznawana jest osobom po 60. roku 
życia. Po taką kartę należy udać się do 
Urzędu Miasta i Gminy Wschowa, ul. Rynek 
1 lub do pełnomocnik ds. seniorów i złożyć 
odpowiedni wniosek 
- mówi Marta Szeroka, pełnomocnik ds. seniorów.

Wygrana w plebiscycie „Święta 
z dobrą energią” to kolejny 

sukces stowarzyszenia Wschowski 
Inkubator Potencjału w zaanga-
żowaniu lokalnej społeczności, 
dzięki któremu będziemy mogli 
zrealizować projekt „Wschowa 
3.0 dla Seniora”.
Dziękujemy za każdy oddany głos!
WIP aktywnie działa na rzecz swojej 
lokalnej społeczności od 2019 roku. 
Zrealizowaliśmy wiele projektów 
integrujących mieszkańców i po-
prawiających przestrzeń. Przez pięć 
ostatnich lat byliśmy laureatami 
wojewódzkiego finału plebiscytu 
„Świeć się”, dzięki czemu Wschowa 
otrzymała sprzęt AGD dla potrzebu-
jących, o wartości 50 tys. zł.
W tegorocznej inicjatywie zapla-
nowaliśmy działania, dotyczące 
podniesienia świadomości osób 
starszych, związane ze zniwelo-
waniem skutków kryzysu energe-
tycznego.

Chcemy pomóc seniorom w co-
dziennej walce z wysokimi rachun-
kami i inflacją, poprzez wprowa-
dzanie małych zmian – używanie 
energooszczędnych źródeł oświe-
tlenia, czasowych wyłączników prą-
du czy butelek filtrujących, zamiast 
jednorazowych, plastikowych.
Wierzymy, że małymi krokami osią-
gniemy wielkie cele. 

TOTEMY MULTIMEDIALNE 
STANĘŁY W MIEŚCIE!

” To jedno z kilku zadań, jakie organizujemy 
dla naszych seniorów, od kiedy działa nasze 
stowarzyszenie, i będziemy aktywnie działać 
dalej. Jesteśmy w trakcie ogłoszenia wyników 
konkursów, na które składaliśmy wnioski  
– mówi Dawid Jastrzębski,  

członek Stowarzyszenia WiP.
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15 lat Uniwersytetu Trzeciego Wieku we Wschowie

W
iek emerytalny po 
to jest nam dany, by 
realizować niespeł-
nione plany. Powyż-

szy cytat może być mottem idei 
Uniwersytetów Trzeciego Wieku, 
których głównym celem jest sze-
roko pojęta aktywizacja osób 
starszych i poprawa jakości ich 
życia. Ta działalność edukacyjna 
przyczynia się do zaspokajania  
takich potrzeb, jak: samokształce-
nie, poznawanie środowiska, po-
szerzanie wiedzy i umiejętności, 
wykonywanie społecznie użytecz-
nych zadań, wypełnianie wolnego 
czasu, utrzymywanie więzi towa-
rzyskich, stymulacja psychiczna 
i fizyczna, a czasem możliwość 
realizacji młodzieńczych marzeń. 
Pierwszy w Polsce Uniwersytet 
Trzeciego Wieku powstał  w War-
szawie w 1975 roku. Aktualnie w 
kraju działa ponad 500 tego typu 
uniwersytetów. Działają one jako 
samodzielne organizacje pozarzą-
dowe (najczęściej jako stowarzy-
szenia), jako podmioty wyodręb-
nione w ramach innej organizacji 
pozarządowej lub jako podmioty 
w strukturach jednostek samo-
rządu lokalnego (domy kultury, 
ośrodki pomocy społecznej). Stają 
się one coraz bardziej powszechną 
formą aktywizacji seniorów. We 
Wschowie Uniwersytet Trzecie-
go Wieku powstał  w 2008 roku 
– kiedy to z inicjatywy Związku 
Inwalidów, Emerytów i Rencistów 
zawiązał się Komitet Założyciel-
ski. Prace przygotowawcze trwały 
od 28 maja do 14 lipca 2008 roku. 
Na zebraniu  Komitet Założycielski 
przekształcono w Radę Słuchaczy 

UTW. Urząd  objął patronat nad 
nową organizacją. Formalnie UTW 
miał działać jako sekcja Domu Kul-
tury we Wschowie i podlegać dy-
rektorowi  tej placówki, korzystać  
z pomieszczeń Domu Kultury i 
wsparcia jego instruktorów. Pierw-
sza Rada Słuchaczy pracowała 
w składzie:  Izabela Łasek (prze-
wodnicząca), Barbara Celewicz 
(wiceprzewodnicząca), Elżbieta 
Banecka, Cecylia Radzikowska, 
Irena Piotrowicz, Marianna Hor-
nicka, Łucja Jakimowicz, Bożena 
Buchowska. Oprócz programu 
edukacyjnego rada przygotowała 
regulamin wewnętrzny UTW. Ina- 
uguracja 1. roku akademickiego 
miała miejsce w październiku 2008 
r. Wzięło w niej udział 87 słuchaczy. 
Zgodnie z zainteresowaniami człon-
ków UTW, utworzono lektoraty 

języka angielskiego dla początku-
jących i zaawansowanych, języka 
niemieckiego dla początkujących 
i zaawansowanych, cztery grupy 
zajęć komputerowych, dwie gru-
py miłośników historii i turystyki, 
trzy grupy gimnastyki usprawnia-
jącej. Sekcję plastyczną, fotogra-
ficzną i chór. 
Z inicjatywy słuchaczy powstał 
chór prowadzony przez  Leokadię 
Łopusiewicz. Zajęcia odbywały się 
w Domu Kultury, w Gimnazjum 
nr 1, Szkole Podstawowej nr 2, w 
Muzeum Ziemi Wschowskiej i Bi-
bliotece Publicznej MiG Wschowa. 
Wszystkie cieszyły się dużym zain-
teresowaniem i dobrą frekwencją.
W ciągu pierwszych pięciu lat, prócz 
zajęć stałych, UTW organizował tak-
że zajęcia tematyczne, prelekcje i wy-
kłady poświęcone aktualnej tematy-
ce. Tradycją stało się rozpoczynanie 
roku akademickiego wykładem 
prowadzonym przez zapraszanych 
pracowników wyższych uczelni lub 
mieszkających we Wschowie specja-
listów z różnych dziedzin. Z każdym 
rokiem zwiększała się liczba słucha-
czy UTW. Po pięciu latach działalno-
ści, w roku 2013, było ich 164. 
cdn.
Słuchacze UTW

Wielka Orkiestra, którą od po-
nad 30 lat już dyryguje Pan 

Jurek Owsiak, ma też od wielu lat 
swój sztab w naszej  Wschowie. Tu-
taj dyrygentką jest Pani Kasia Fali-
szewska – to Ona dopina wszystko 
i czuwa nad przebiegiem każdego 
finału Orkiestry we Wschowie. U 
seniorów szefową została Pani Wie-
sia Błażuk, która miała w tym roku 
bardzo liczny skład wolontariuszy. 
Każdy z uczestników miał wyzna-
czoną godzinę do zbiórki oraz 
imienny identyfikator. Pani Wiesia 
dopilnowała, aby seniorzy byli wi-
doczni dla wschowian. Ci natomiast 
hojnie dawali datki do WOŚP-owej 
puszki. Cała grupa seniorów wolon-
tariuszy zbierała od rana i zakończy-
ła kwestę adekwatnie do wszystkich 
pozostałych wolontariuszy. 
Jako pełnomocnik do spraw senio-
rów bardzo dziękuję za możliwość 
uczestniczenia w tak szczególnym 
wydarzeniu Pani Katarzynie, Pani 
Wiesi i wszystkim seniorom! 
Dla wszystkich wschowian ukłony 
za ich hojność.  
MARTA SZEROKA

W tym roku obchodzimy jubileusz 15-lecia Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku. W najbliższych numerach na łamach naszej 
gazety przybliżać będziemy jego historię, zakres działania i 
wspominać tych, dzięki którym setki seniorów z Gminy Wschowa 
może realizować swoje pasje i poszerzać swoją wiedzę. 

SENIORZY ZAGRALI DLA WOŚP

    
   Izabela Łasek, 
pierwsza 
przewodnicząca 
Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku i 
jedna z głównych 
organizatorek 
powstania UTW we 
Wschowie.

Pierwsza Rada Słuchaczy w składzie: (od lewej w górnym rzędzie) Łucja Ja-
kimowicz, Cecylia Radzikowska, Irena Piotrowicz, Ewa Sworowska-Sadow-
ska, Bożena Buchowska, (od lewej w dolnym rzędzie) Izabela Łasek, Janina 
Dworkiewicz i Barbara Celewicz.

Chór Uniwersytetu, którego za-
łożycielem i pierwszym dyrygen-

tem była Leokadia Łopusiewicz. 

Słuchacze Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku podczas inauguracji pierwsze-
go roku akademickiego.
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SPORT:

  Marzena Piter-Wierzbicka – 
Wielokrotna Mistrzyni Polski w 
trójboju siłowym, zdobywająca 
również medale na arenie mię-
dzynarodowej. Od lat wspiera 
ludzi na terenie naszego powia-
tu w prowadzeniu aktywnego 
trybu życia poprzez zajęcia fit-
ness oraz pomoc w ćwiczeniach 
siłowych we własnej siłowni na 
terenie Wschowy.

  Tadeusz Andrys – pasjonat i 
miłośnik koni, założyciel Ranczo 
Rubin. Organizator Zawodów w 
Powożeniu Zaprzęgami Konny-
mi oraz Mistrzostw Polski Ama-
torów w Powożeniu Zaprzęgami 
Konnymi. Założyciel klubu spor-
towego Stowarzyszenie Ranczo 
Rubin, zrzeszającego zawodni-
ków oraz sympatyków powoże-
nia. Zawodnik z licencją FEI (Fe-
deracji Europejskiej), aktywnie 
startujący w międzynarodowych 
zawodach. Społecznik, promotor 
gminy na arenie krajowej, inicja-
tor i aktywny uczestnik licznych 
lokalnych wydarzeń m.in.: Miko-
łajki, Orszak Trzech Króli, żywa 
szopka, finały WOŚP. Promotor 
aktywnego spędzania czasu oraz 
spędzania czasu na łonie natury.

KULTURA:

  Remigiusz Kuropka – wieloletni  
dyrygent Młodzieżowej Orkie-

stry Dętej we Wschowie, miło-
śnik muzyki, multiinstrumenta-
lista, promotor rozwoju kultury. 
Zaraża miłością i pasją do muzy-
ki, zwłaszcza dzieci. 

  Piotr Kościelny – autor powieści 
kryminalnych, miłośnik Wschowy, 
promujący gminę poprzez obsa-
dzanie fabuły swoich powieści na 
terenie gminy  („Kuśnierz”, 
„Dom”). Powieść „Dom” została 
nominowana do prestiżowej na-
grody Książka Roku 2022 portalu 
LubimyCzytac.pl. Wielokrotnie 
podkreśla w wywiadach zamiło-
wanie do miasta. W 2022 w ra-
mach „Lata z Radiem” Programu 1 
Polskiego Radia we Wschowie 
został zrealizowany materiał 
„Wschowa oczami mistrza krymi-
nału – Piotra Kościelnego”.

  Członkowie stowarzyszenia Fa-
bryka Kultury – Krzysztof Owoc 
i Rafał Zakrzewski – pomysło-
dawcy i organizatorzy 12 koncer-
tów muzycznych w 2022 roku, 4 
występów standupowych  i spo-
tkania autorskiego z pisarzem 
Piotrem Bojarskim. Dzięki ich ak-
tywności we Wschowie gościli 
tacy wykonawcy, jak BAiKA, Clo-
sterkeller, Michał Kowalonek czy 
wschodząca gwiazda muzyki al-
ternatywnej – Kathia.   

  Paweł Grygiel – Prezes Stowa-
rzyszenia Kultury Ziemi Wschow-
skiej, działającego na rzecz 
wschowskich Mażoretek Finezja. 
Jego starania doprowadziły Ma-
żoretki Finezja do grona najlep-
szych zespołów w Polsce, Europie 
oraz na świecie. Świetny organi-
zator, pedagog i  „złota rączka”.

  Norbert Wronka –  Uczestnik 13. 
edycji programu „The Voice of Po-
land”, programu „Szansa na sukces”, 
piosenkarz i muzyk grający na sak-
sofonie i puzonie. Szczególną po-
pularność przyniósł mu występ w 
pierwszym programie, gdzie dotarł 
do serii występów w programie na 
żywo. Norbert swoją przygodę ze 
śpiewem rozpoczął blisko 8 lat 
temu. W 2021 roku ukazał się jego 
singiel „Niewinny”, który nagrywa-
ny był we współpracy z wytwórnią 
Niebieski Label. 

  Mateusz Mikołajczak – Jeden z 
najbardziej obiecujących polskich 
muzyków klasycznych młodego 
pokolenia. Laureat międzynarodo-
wych konkursów i festiwalu mu-
zycznych (m.in. Franz Liszt Center 
International Piano Competition, 
Busan Maru International Music Fe-
stival Competition). Występował w 
najważniejszych salach koncerto-
wych w Polsce (m.in. Narodowe Fo-
rum Muzyki we Wrocławiu, Filhar-
monia Narodowa w Warszawie), a 
także w wielu krajach Europy i nie 
tylko (m.in. Hiszpania, Niemcy, Au-
stria, UK, Czechy, Węgry, Gruzja). 
Student jednej z najbardziej presti-
żowych uczelni muzycznych na 
świecie – Reina Sofia School of Mu-
sic w Madrycie – w klasie wybitnych 
pianistów: Milany Chernyavskiej, 
Claudio Martineza Mehnera i Deni-
sa Losseva. Od 2017 roku objęty 
programem Promocji Młodych Ta-
lentów przez Narodowy Insytut 
Fryderyka Chopina w Warszawie. 
Stypendysta programu Młoda Pol-
ska Ministra Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego, a także Banku San-
tander i Fundacji Albeniz.

OSOBOWOŚĆ: 

  Wschowski Kongres Kobiet – 
Rada Programowa – Wschow-
ski Kongres Kobiet to wydarze-

Poznajcie kandydatów na Ambasadorów Wschowy 2022GŁOSUJEMY
Wspólnie z burmistrzem Miasta i Gminy Wschowa Konradem Antkowia-
kiem zapraszamy wszystkich mieszkańców gminy do udziału w plebi-
scycie „Ambasador Wschowy”. 
Ambasador Wschowy to osoba, czy grupa osób, wyróżniająca się na tle 
innych mieszkańców gminy swoimi działaniami i dokonaniami w ra-
mach jednej z poniższych kategorii: Sport, Kultura, Biznes, Osobowość.

Mieszkańcy w dniach od 30 stycznia do 15 lutego 2023 roku dokonali 
zgłoszeń osób, instytucji i firm do miana kandydatów na Ambasadorów 
Wschowy. Komisja Konkursowa rozpatrzyła wszystkie zgłoszenia pod 
względem formalnym i merytorycznym i na tej podstawie przedstawiła 
16 kandydatur, na które można oddać swój głos. Poniżej publikujemy 
sylwetki kandydatów i zachęcamy do głosowania do 24 lutego na swo-
ich faworytów za pomocą:
   formularza na stronie internetowej www.gminawschowa.pl/ambasa-

dor-wschowy (można zeskanować poniższy kod QR)  

   za pomocą papierowego formularza dostępnego poniżej, który do-
starczyć należy do Biura Obsługi Interesanta w ratuszu.

Ambasador Sportu 
– wyróżniający się osiągnięciami sportowymi o zasięgu regionalnym, 
wojewódzkim, krajowym lub światowym, postać promująca swoimi 
działaniami aktywność fizyczną na naszym obszarze. Zarówno trenerzy, 
zawodnicy, jak i  kluby sportowe czy stowarzyszenia o profilu sporto-
wym.

 
Marzena Piter Wierzbicka Tadeusz Andrys 

Ambasador Kultury 
– wyróżniający się wybitnymi osiągnięciami artystycznymi, działania-
mi z zakresu upowszechniania i rozwoju kultury w każdym jej zakresie 
(m.in. teatru, filmu, muzyki, literatury, tańca, ochrony dziedzictwa kultu-
rowego, muzealnictwa, edukacji artystycznej czy architektury). Nagro-
dzeni mogą zostać, także organizatorzy wydarzeń kulturalnych.

 
Remigiusz Kuropka  Piotr Kościelny 

 
Krzysztof Owoc i Rafał Zakrzewski   Paweł Grygiel  

 
Mateusz Mikołajczak   Norbert Wronka 

Ambasador Biznesu 
– laureat tej kategorii powinien wykazać się nieszablonowymi działania-
mi przedsiębiorstwa/firmy/instytucji,  które przełożyły się na osiągnięcie 
sukcesu. Docenione będzie także stosowanie innowacyjnych rozwiązań 
mających wpływ na rozwój przedsiębiorstwa/firmy/instytucji, które pro-
mują Miasto i Gminę Wschowa w kraju i poza jego granicami.

 
Daria Kosińska   Danuta i Jan Adamscy  

 
Krzysztof Niedzielski   Bożena Winiarska  


Bank Spółdzielczy 

Ambasador – Osobowość 
- Tytuł ten przyznawany jest za wyróżniające się działania na rzecz Gmi-
ny Wschowa oraz jej mieszkańców. Nagrodę w tej kategorii otrzymać 
mogą bohaterowie społecznego zaangażowania, pomysłodawcy i orga-
nizatorzy akcji społecznych, pomocowych i charytatywnych. 

 
Wschowski Kongres Kobiet Czesław Kuppe   


Tadeusz Andrys     

Ogłoszenie wyników odbędzie się na uroczystej gali 31 marca 2023 roku, 
podczas której zwycięzcy odbiorą statuetkę Ambasadora Wschowy.

KARTA DO GŁOSOWANIA

Ambasador Wschowy
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Poznajcie kandydatów na Ambasadorów Wschowy 2022

nie cykliczne, odbywające się 
już od 10 lat. Jego gośćmi były 
m.in. takie osobowości, jak 
Rzecznik Praw Obywatelskich 
Adam Bodnar, Sędzia Anna Ma-
ria Wesołowska, prof. onkologii 
Dawid Murawa, prof. Alicja Chy-
bicka. To właśnie prelegenci 
przyciągają gości z Zielonej 
Góry, Nowej Soli, Gorzowa Wiel-
kopolskiego czy Sławy. Oprawę 
muzyczną zapewniają artyści 
ogólnopolscy. Ten kongres jest 
często podawany za przykład 
przez marszałek województwa 
lubuskiego jako bardzo profe-
sjonalna akcja społeczna.

  Czesław Kuppe – od ponad 40 
lat jest związany z kulturą fizycz-
ną i sportem we Wschowie, na-
uczyciel wychowania fizyczne-
go,  trener i  mentor wielu 

pokoleń sportowców: lekko-
atletów, piłkarzy (trenował mło-
dzież i seniorów "Pogoni") czy 
koszykarek. Z jego inicjatywy 
powstał Uczniowski Klub Spor-
towy "Jedynka" (2001r.), na cze-
le którego stał wiele lat. Działal-
ność trenerska, kształtowanie 
młodej kadry koszykarek, orga-
nizowanie różnych form aktyw-
ności fizycznej dzieci i młodzie-
ży na terenie gminy pochłania 
kandydata do dzisiaj. Drużyny 
koszykarek prowadzone przez 
Pana Czesława osiągają wspa-
niałe sukcesy w powiecie, woje-
wództwie i kraju. W 2003r. wice-
mistrzostwo Polski podczas 
Mistrzostw Polski Szkół Podsta-
wowych. Wiele uczennic, które 
swoją przygodę z koszykówką 
rozpoczynało pod opieka pana 
Kuppe dzisiaj rozwija swoje ta-
lenty w klubach koszykarskich 
w Polsce i za granicą. Jako dzia-
łacz WSTK we Wschowie, anga-
żuje się w cykliczne wydarzenia 
sportowe tj. Masowy Bieg Ulicz-
ny, Olimpiadę Lekkoatletyczna. 
Wielokrotnie nagradzany i od-
znaczany m.in. przez Polski 
Związek Koszykarski ( złota od-
znaka), przez Zarząd Główny 
Szkolnego Związku Sportowe-
go (1988r.), wojewodę leszczyń-
skiego (1992r.) czy Szkolny 
Związek Sportowy Ziemi Lubu-
skiej (2011r.). 

  Tadeusz Andrys  - pasjonat i mi-
łośnik koni, założyciel Ranczo 
Rubin. Organizator Zawodów w 
Powożeniu Zaprzęgami Konny-
mi oraz Mistrzostw Polski Ama-
torów w Powożeniu Zaprzęgami 
Konnymi. Założyciel klubu spor-
towego Stowarzyszenie Ranczo 
Rubin, zrzeszającego zawodni-
ków oraz sympatyków powoże-
nia. Zawodnik z licencją FEI (Fe-
deracji Europejskiej), aktywnie 
startujący w międzynarodowych 
zawodach. Społecznik, promotor 
gminy na arenie krajowej, inicja-
tor i aktywny uczestnik licznych 
lokalnych wydarzeń m.in.: Miko-
łajki, Orszak Trzech Króli, żywa 
szopka, finały WOŚP. Promotor 
aktywnego spędzania czasu oraz 
spędzania czasu na łonie natury.

BIZNES:

  Daria Kosińska „Sery Kosińscy”- 
produkty znane w kraju i na 
świecie,  wpisane na listę Dzie-
dzictwa Kulinarnego Wojewódz-
twa Lubuskiego. Firma zyskała 
szczególne osiągnięcia m.in.: 
pierwsze miejsce w konkursie 
ogólnopolskim Sposób na Suk-
ces, w roku 2022 została Mi-
strzem Województwa Lubuskie-
go w konkursie Agroliga w 
kategorii Firma. Na co dzień pro-
motorzy zdrowej żywności po-
przez produkcję naturalnych wy-
robów oraz liczne pokazy dla 
szkół i przedszkoli. W maju tego 
roku firma Sery Kosińscy będzie 
reprezentować województwo 
lubuskiego w ogólnopolskim 
konkursie Agroliga.

  Sklep „Styl & Szyk” S.C. Danuta 
i Jan Adamscy – na rynku od 
czerwca 1989 r. Przedmiotem 

jego działalności jest sprzedaż 
odzieży, dodatków typu torebki, 
biżuteria i obuwie wizytowe. Do-
stawcami są zarówno polskie fir-
my jak i te z Francji i Włoch. W 
swojej działalności stawiają 
przede wszystkim na jakość wy-
robów i zadowolenie klienta. 
Aby jak najlepiej zaspokoić po-
trzeby klientów i być na bieżąco 
z trendami modowymi, biorą 
udział w międzynarodowych tar-
gach mody które odbywają się w 
Łodzi i w Poznaniu. Ich mottem 
jest: „Zadowolony klient - to naj-
lepsza nagroda naszej pracy ”. 
Dni Seniora w 2022 r rozpoczęły 
się pokazem mody, w którym se-
niorzy i seniorki zaprezentowały 
przepiękne stroje ze sklepu „Styk 
& Szyk”. Wszystko dzięki przy-
chylności właścicieli. Sklep ho-
noruje  Ogólnopolską Kartę Se-
niora. 

  Krzysztof Niedzielski - Uzasad-
nieniem nominacji jest wkład 
pracy pana Krzysztofa Niedziel-
skiego Dyrektora Biznesu Elek-
troniki Stena Recycling Oddział 
we Wschowie w życie społeczno-
ści lokalnej, w szczególności za 
akcje społeczne, charytatywne, 
edukacyjne inicjowane i organi-
zowane przez Stena Recycling. 

  Firma Handlowo – Usługowa 
„DARES” Bożena Winiarska - 
firma ukierunkowana na kom-
pleksowe usługi pogrzebowe 
oraz kamieniarskie. Najwyż-
szym priorytetem od samego 
początku jak i do dnia dzisiej-
szego jest wysoka jakość przy 
obsługach i traktowanie każde-
go indywidualnie. Przedsiębior-
stwo kładzie nacisk na niezwy-
k l e  d o k ł a d n e  i  r z e t e l n e 
wykonywanie swojej pracy, a 
także pomoc i wsparcie jakim 
obdarzają rodziny i bliskich 
zmarłego. Właściciele służą po-
mocą i niezwykłym wsparciem, 
natomiast sama uroczystość po-
grzebowa jest dopięta na ostat-
ni guzik. Kolejnym elementem 
jakim zajęła się firma były eks-
humacje dokonywane w profe-
sjonalny sposób, potwierdze-
niem tego były wielokrotne 
pozytywne opinie Sanepidu. W 

trakcie ogłoszenia stanu epide-
miologicznego w Polsce została 
wyznaczona przez Sanepid z 
Nowej Soli i Starostwo Powiato-
we we Wschowie jako Firma ob-
sługująca powiat w zakresie od-
bioru osób zmarłych na Covid 
19. Dysponują wszelkimi środ-
kami ochrony osobistej, pełną 
gamą środków dezynfekcyj-
nych, posiadają specjalny Kara-
wan przeznaczony wyłącznie do 
transportu osób zmarłych na 
Covid. Posiada także szereg pro-
fesjonalnych uprawnień w za-
kresie szeroko pojętych zagad-
nień funeralnych. Jako jedyni 
posiadają uprawnienia certyfi-
kowanych zarządców nierucho-
mości cmentarnych a także dys-
p o n u j ą  w i e d z ą  l a b o r a n t a 
sekcyjnego. 

  Bank Spółdzielczy we Wscho-
wie - na lokalnym rynku finanso-
wym działa już od ponad 75 lat i 
jest nowoczesnym bankiem z 
polskim kapitałem. Historia, rela-
cje, bezpieczeństwo i rozwój od-
grywają kluczowe znaczenie i 
stanowią fundament prowadzo-
nej działalności. Od wielu lat jest 
liderem w sektorze bankowości 
spółdzielczej. Kierując się spo-
łeczną odpowiedzialnością biz-
nesu aktywnie wspiera lokalne 
przedsięwzięcia i prowadzi dzia-
łania sponsoringowe w następu-
jących obszarach: sport, kultura i 
sztuka, edukacja, kluczowe ini-
cjatywy i uroczystości lokalne 
oraz pomoc charytatywna. W ra-
mach realizowanych działań 
bank angażował się w inicjatywy 
skierowane dla dzieci i młodzie-
ży, seniorów, stowarzyszeń, czy 
ochotniczych straży pożarnych. 
W ubiegłym roku, w związku z 
wojną na wschodzie, bank 
wspierał na wielu różnych płasz-
czyznach obywateli Ukrainy, re-
alizując pomoc rzeczową i finan-
sową. Na przestrzeni lat za 
wdrażane innowacyjne rozwią-
zania technologiczne otrzymy-
wał liczne nagrody zarówno w 
Polsce jak i za granicą co w znacz-
ny sposób przyczyniły się do pro-
mocji wizerunku naszego miasta 
i regionu. Bank prowadzi swoją 
działalność na terenie trzech wo-
jewództw: lubuskiego, wielko-
polskiego i dolnośląskiego w 17 
placówkach. Aktualnie zatrudnia 
222 osoby, w tym 61 zamieszku-
jących gminę Wschowa (27,48%)
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Od wczesnych porannych go-
dzin, kwestowało na ulicach 

miasta 45 wolontariuszy WOŚP.
Finał rozpoczął się zabawą na pla-
ży w Lginiu z ekipą Morsów i Fo-
czek ze Wschowy. Po wspólnym 
morsowaniu przenieśliśmy się do 
Parku Herbergera na wspólny bieg 
pn. „Pobiegnij dla WOŚP”.
Na koniec, od godz. 15:00 w Cen-
trum Kultury i Rekreacji odbyły 
się koncerty i licytacje. W progra-
mie m.in. występy dzieci, występy 
wokalne Klary Kmieciak, Hanny 
Kuzimowicz, Kafel & Screamy, 
koncert zespołu MORRIS, zespołu 
SGM oraz grupy muzycznej z Ło-
dzi – HEIMA. W trakcie koncertów 
odbyły się liczne licytacje.
Wschowa w tym finale zebrała po-
nad 42 000 zł!!! Dziękujemy!

BYWAJĄ I TAKIE 
INTERWENCJE...

Na podstawie ustawy o ochro-
nie zwierząt, 13 lutego funk-

cjonariusze Straży Miejskiej w 
związku z rażącym zaniedbaniem 
i utrzymywaniem zwierzęcia w 
niewłaściwych warunkach podjęli 
decyzje o odebraniu psa od wła-
ściciela jednej z miejscowości w 
Gminie Wschowa.
Umieszczenie psa w przytulisku 
było konieczne gdyż pozosta-
wienie zwierzęcia u dotychcza-
sowego właściciela zagrażało 
jego zdrowiu i życiu. Piesek był 
strasznie zagłodzony, przebywał 
w zamknięciu przywiązany do łań-
cucha. Obecnie przebywa w przy-
tulisku dla zwierząt . Wobec wła-
ściciela pieska będzie się toczyć 
postepowanie o znęcanie się nad 
zwierzęciem. Sąd w postepowa-
niu może również orzec przepa-
dek zwierzęcia, czyli środek karny.

Wschowskie muzeum 
systematycznie wzbogaca 
swoją ofertę wystawienniczą 
pozyskując kolejne 
eksponaty prezentowane na 
wystawie stałej. 

O
prócz osiemnastowiecz-
nych grafik i medali, 
muzeum nabyło w mi-
nionym roku archiwalne 

pocztówki miejscowości  z obszaru 
gminy Wschowa. Poza zakupionymi 
eksponatami pojawiły się również 
kolejne bezcenne i unikatowe depo-
zyty wypożyczone z muzeów naro-
dowych w Warszawie i Poznaniu. Za 
zgodą dyrektora Muzeum Narodo-
wego w Warszawie dr hab. Łukasza 
Gawła, sprowadzone na wystawę 
czasową portrety pary królewskiej, 
autorstwa wybitnego malarza Ádám 
Mányoki,  pozostaną we Wschowie 
na dłużej. Portrety ukazujące syna 
starosty wschowskiego, dwukrotne-
go króla Polski Stanisława Leszczyń-
skiego oraz jego małżonkę, królowe 
Katarzynę Opalińską należą do naj-
bardziej znanych i najcenniejszych 
wizerunków pary królewskiej w 
naszym kraju. Wzbogaciły one nie-
wątpliwie naszą galerię portretów 
monarszych, która liczy już dziesięć 
wizerunków królów i królowych, a to 
więcej niż można odnaleźć na ekspo-
zycji stałej w Muzeum Narodowym 
w Warszawie. Kolejny depozyt, na 
który składa się mi.in. królewskie po-
piersie króla Stanisława I (jedyny taki 
egzemplarz w Polsce), został uży-
czony przez Muzeum Narodowego 
w Poznaniu. Tego typu zabytki bez 
wątpienia pomagają przypomnieć 
odwiedzającym nas gościom o hi-
storii królewskiego miasta Wschowy.
Zgromadzone na ekspozycji pa-
miątki związane z królewską 
przeszłością naszego miasta, za-
interesowały również  naszych 
najmłodszych zwiedzających, 
przybyłych do muzeum w ramach 
tegorocznych ferii. Motywem prze-
wodnim zajęć oraz warsztatów 
plastycznych, była ,,Wschowa po 
królewsku”. Trzy dni zabawy połą-

czonej z  nauką, które upłynęły nie-
zwykle intensywnie. W pierwszy 
dzień nasi mali goście poznali ta-

jemnice rodu Piastów i ich związki 
z Królewskim Miastem Wschową . 
Nie zapomnieliśmy też o Jagiello-

nach, którzy również za swojego 
panowania dbali o nasze miasto. 
Jak wyglądała średniowieczna 
Wschowa i czym zajmowali się jej 
mieszkańcy w tamtych fascynują-
cych czasach? O tym można było 
się dowiedzieć w trakcie wykładu. 
Drugiego dnia przenieśliśmy się do 
Francji, na dwór dwukrotnego króla 
Polski i ostatniego księcia Lotaryngii 
- Stanisława I Leszczyńskiego. Po wy-
słuchaniu prezentacji przybliżającej 
życiorys syna starosty wschowskie-
go, dzieci poznały ulubione przy-
smaki przyrządzane w królewskiej 
kuchni oraz imiona zwierząt miesz-
kających w pałacu. Usłyszały  też o 
magicznym stole i smoczej barce, 
którą król pływał po swych ogro-
dach. Podczas części warsztatowej 
wszyscy wcieliliśmy się w role kró-
lewskich ogrodników. Następnie 
odwiedziliśmy wystawę stałą, aby 
odnaleźć pamiątki związane z kró-
lem.  Trzeci dzień był dniem Baroku, 
Oświecenia i zmian obyczajowych 
związanych z najnowszymi wówczas 
trendami. 
Na przykładzie czasów saskich i po-
bytów królów z dynastii Wettynów 
we Wschowie przedstawiliśmy dzie-
ciom, jak zmieniły się stroje, obyczaje 
dworskie w tym odpowiednie za-
chowanie się przy stole wraz z spo-
sobem ułożenia sztućców oraz ich 
prawidłowym używaniem. Dzieci 
wymalowały swój zestaw srebrnych 
i złotych sztućców przy bogato zdo-
bionej zastawie. Nasi mali słuchacze 
zapoznali się również ze specyfiką 
strojów polskich i zachodnich tak, 
aby móc wskazać najistotniejsze róż-
nice miedzy garderobą sarmacką a 
np. francuską. Mieli również okazję 
przyodziać się w skomponowany 
przez siebie strój dworski. Oprócz 
pięknych strojów, saskich obyczajów 
i splendoru Wettynów, nie mogło 
zabraknąć również białego złota, 
czyli porcelany. Dlatego po zapozna-
niu się z historią jej produkcji przez 
Sasów, uczestnicy zaprojektowali 
własne, bardzo bogato zdobione fi-
liżanki.
PRZEMYSŁAW WOJCIECH

31. FINAŁ WOŚP WE WSCHOWIE

Nowe, cenne eksponaty oraz ferie  
po królewsku w Muzeum Ziemi Wschowskiej.
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ZASŁUŻONA 
EMERYTURA
Po upływie prawie 40 lat pracy w 
Bibliotece Publicznej Miasta i Gmi-
ny Wschowa na zasłużoną eme-
ryturę przechodzi Pani Dorota 
Szczerbowicz. Z kolei w Centrum 
Kultury i Rekreacji we Wschowie 
pracę kończy Pani Beata Naskręt - 
Wróbel.  
Dziękujemy Paniom za Waszą pra-
cę, życzymy mnóstwo przyjem-
ności z czerpania z tytułu wypłat 
stypendium z ZUSu.

Wyjątkowa uczta językowa 
miała miejsce pod koniec 
lutego w Bibliotece we 
Wschowie. Wszystko to 
za sprawą niezwykłego 
gościa, profesora Jerzego 
Bralczyka. 

J
esteśmy pod ogromnym 
wrażeniem spotkania - nie 
zabrakło żartów i aneg-
dot. Profesor wspomniał 

o zamiłowaniach do poezji, do 
twórczości Adama Mickiewicza, 
szczególnie do „Pana Tadeusza”. 
Zachęcał by poezje czytać głośno. 
Swoje mądre wypowiedzi prze-
platał niesamowitym poczuciem 
humoru. 
Po spotkaniu udzielił wywiadu 
uczennicy I Liceum Ogólnokształ-
cącego we Wschowie, która pytała 
o porady językowe dla maturzy-
stów na ustnej maturze.

Tłumy na spotkaniu w bibliotece z Profesorem Bralczykiem
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To  m i a ł  b y ć 
z w y c z a j n y 

dzień, tymczasem 
24 lutego 2022 
roku, wczesnym 
rankiem, doszło 
do pierwszych bom-
bardowań na Ukrainie. 
Ukraina walczy już rok. 
Niezwyciężona, ze wspar-
ciem wszystkich demokratycz-
nych państw świata i niezwykłym 
prezydentem Zełeńskim na czele, 
który zapisze się na zawsze w hi-
storii świata. 
Po roku od tamtych wydarzeń, stoimy 
dalej ramię w ramię z naszymi Ukraiń-
skimi sąsiadami. Ten trudny dla nich 
czas, trudny czas dla nas wszystkich, 
pokazał że w Polakach obudziła się 
solidarność, empatia i tolerancja. 

D z i ę k u j e m y 
Wszystkim Miesz-
kańcom za każdy 
gest wsparcia i 
pomocy, po roku 

chcemy przypo-
mnieć Wam ile zna-

leźliśmy w sobie dobra 
i otwartości na drugiego 

człowiek w potrzebie. I nie mó-
wimy tu tylko o zebranych ponad 

10 tonach darów - żywności, odzieży, 
materiałów medycznych, leków, wy-
posażenia wojskowego. Ale przede 
wszystkim o licznych inicjatywach 
wśród mieszkańców gminy Wscho-
wa, o tym, że otworzyliście dla Nich 
drzwi do swoich domów i udzieliliście 
schronienia pod Waszymi dachami. 
Pomogliśmy ponad 320 uchodźcom 
z Ukrainy, w tym 130 dzieciom.

MIJA ROK OD INWAZJI ROSJI  
NA UKRAINĘ

Otwarcie procesu  
beatyfikacyjnego  
s. Iwony Król 

Z
achęcamy Wsz ystk ich 
Mieszkańców do zagłębie-
nia się w życiorys Siostry 
Iwony, która przez całe 

życie kierowała się głęboką po-
bożnością, samarytańską miłością 
i patriotyzmem. Z zainteresowa-
niem przyglądamy się przebiegowi 
procesu beatyfikacyjnego Siostry 
Iwony Król i czekamy na jego zakoń-
czenie.

Życiorys s .Iwony Król
Siostra M. Iwona Król urodziła się 12 
maja 1908 roku w Mrozach. Na chrzcie 
świętym nadano jej imię Anna. Jej ro-
dzice Michał i Anastazja z domu Wej-
her, prowadzili gospodarstwo rolne. 
Jako najstarsza córka chętnie pomaga-
ła w opiece nad rodzeństwem.
Już jako nastolatka wykazywała znacz-
ną pobożność i powołanie do służby 
Bogu. Spotykało się to jednak z opo-
rem ze strony ojca. Pewnej nocy, pod-
czas snu, ojciec Anny otrzymał ostrą 
reprymendę od swojego zmarłego 
ojca dotyczącą stawianego oporu po-
wołaniu córki. Po tej nocy zmienił swo-
je zdanie. 
W wieku 22 lat, 6 sierpnia 1930 roku 
Anna wstąpiła do Zgromadzenia 
Sióstr św. Elżbiety w Poznaniu. 10 
sierpnia 1931 roku otrzymała habit 
zakonny i imię siostra Maria Iwona, 
rozpoczynając nowicjat. Pierwsze 
śluby złożyła 20 sierpnia 1932 roku. 
Podczas formacji początkowej siostra 
M. Iwona przygotowywała się do za-
wodu pielęgniarki uzyskując dyplom 
i uprawnienia państwowe. Krótko 
po złożeniu pierwszych ślubów za-
konnych, 7 września 1932 roku  zo-
stała posłana na pierwszą placówkę 
do Wyrzyska, gdzie pracowała jako 
pielęgniarka w szpitalu. Posługiwała 
również w Kruszwicy, a od 9 marca 
1936 roku w Domu Starców w Pucku. 

21 sierpnia 1937 roku złożyła śluby 
wieczyste. W 1939 r. siostry zakonne 
zostały wywiezione z Pucka przez nie-
mieckich żołnierzy i pozostawione na 
całą noc na pustym polu. Z modlitwą 
w sercu i na ustach przeczekały do 
rana, po czym wyruszyły do Gdańska. 
Następnie zostały odesłane do Domu 
Generalnego we Wrocławiu, skąd sio-
strę M. Iwonę skierowano do pracy na 
placówce we Wschowie, gdzie posłu-
giwała już do końca życia.
We Wschowie siostry prowadziły sie-
rociniec i przedszkole. Siostra M. Iwona 
miała pełnić tu obowiązki pomocy do-
mowej. W tym czasie we Wschowie był 
tylko jeden lekarz, więc ludzie często 
zwracali się o pomoc do sióstr. Siostra 
M. Iwona została skierowana do opieki 
nad chorymi, czuwając przy nich za-
równo w ciągu dnia jak i w nocy. Wielu 
ludzi daje dziś świadectwo, że przeżyli 
dzięki umiejętnościom, wiedzy oraz 
ufności jaką siostra M. Iwona pokładała 
w Bogu.
Siostrę cechowała też heroiczna od-
waga i patriotyzm. Kiedy stanęła przed 
nakazem podpisania Volkslisty, mając 

pełną świadomość jakie mogą spo-
tkać ją konsekwencje, odmówiła zło-
żenia podpisu. Mimo nagany ze strony 
władz a także przełożonych z pokorą i 
bólem serca wyraziła, że w posłuszeń-
stwie jest gotowa wypełnić wszystko, 
co jej zostanie zlecone, ale pozostając 
Polką.
W roku 1944 ówczesny ksiądz pro-
boszcz przekazał siostrze M. Iwonie 
klucze do kościoła z prośbą, aby się 
nim opiekowała. Wkrótce po tym 
kapłan trafił do szpitala, skąd został 
ewakuowany. Siostra M. Iwona wzię-
ła sobie głęboko do serca usłyszane 
słowa i strzegła kościoła z narażeniem 
swojego życia. We własnych dłoniach 
wyniosła z kościoła bombę zegarową, 
która za kilkanaście godzin wybu-
chła. W ten sposób uchroniła Kościół 
od zniszczenia. Jeździła również po 
okolicznych wioskach, gdzie zbierała 
sprofanowane przez radzieckich żoł-
nierzy konsekrowane hostie i sprzęty 
liturgiczne. 
Zmarła 8 sierpnia 1990 roku. Społecz-
ność wschowska bardzo ubolewała 
nad stratą swojej drogiej siostry.

Na początku lutego w kościele pw. Św. Stanisława Biskupa i Męczennika we Wschowie 
odbyła się sesja inauguracyjna, w trakcie której zaprzysiężeni zostali członkowie komisji 
historycznej i trybunału beatyfikacyjnego Siostry Iwony Król. 

CZY PSZOK, CZYLI PUNKTY SE-
LEKTYWNEJ ZBIÓRKI ODPADÓW 
KOMUNALNYCH, SPRAWDZIŁY 
SIĘ W PRAKTYCE I CZY UWAŻA 
PAN, ŻE BYŁ TO DOBRY POMYSŁ?
KRZYSZTOF KOŁODZIEJCZYK: 
Bezpłatne Punkty Selektywnej 
Zbiórki Odpadów Komunalnych 
(PSZOK-i) to bardzo dobre roz-
wiązanie, które umożliwia miesz-
kańcom wygodne i przyjazne dla 
środowiska pozbycie się różnych 
rodzajów odpadów komunalnych. 
Dzięki temu programowi, którego 
koszty są wliczone w miesięczną 
opłatę za odpady, można pose-
gregować odpady i dostarczyć 
je do wyznaczonego PSZOK-u, w 
dogodnym dla siebie terminie i 
bez oczekiwania na odbiór przez 
pracowników spółki zgodnie z ter-
minem ujętym w harmonogramie. 
Oprócz korzyści związanych z wy-
godnym pozbyciem się odpadów, 
PSZOK-i pełnią również ważną rolę 
w edukacji mieszkańców. W punk-
tach zwraca się szczególną uwagę 
na informowanie odwiedzających 
o właściwym sposobie segregacji 
odpadów, co ma kluczowe znacze-
nie dla ich właściwego przetwarza-
nia i wpływu na środowisko. Dzięki 
PSZOK-om mieszkańcy zyskują nie 
tylko wygodne rozwiązanie dla po-
zbycia się odpadów, ale także szan-

sę na lepsze zrozumienie kwestii 
związanych z ekologią i ochroną 
środowiska.

KIEDY POWSTAWAŁY PSZOK-
-I, MÓWIONO O TYM, ŻE MIAŁY 
ZAŁATWIĆ PROBLEM Z WYRZU-
CANIEM ODPADÓW W LESIE 
LUB INNYCH NIELEGALNYCH 
MIEJSCACH. CZY UWAŻA PAN, 
ŻE PSZOK-I ZDOŁAŁY WYPEŁ-
NIĆ TĘ ROLĘ?
K.K.: Ciężko jest jednoznacz-
nie odpowiedzieć na to pytanie, 
ponieważ wymagałoby to prze-
prowadzenia szczegó-
łowych badań. Ale 
można zauważ yć, 
iż pomimo, że takie 
nielegalne składowi-
ska nadal stanowią 
problem dla sa-
m o r z ą d ó w 
i leśników, 
to od czasu 
powstania 
PSZOK-ów, 
liczba ludzi 
oddających 
o d p a d y  w 
tych punk-
tach z roku na 
rok wzrasta. Jest 
to bardzo pozy-
tywna tenden-

Problemy  
i wyzwania 
PSZOK-ów
PRAWIE DZIESIĘĆ LAT TEMU, W ZWIĄZKU Z 
DOSTOSOWANIEM PRAWA POLSKIEGO DO DYREKTYW 
UNIJNYCH, ZMIENIŁA SIĘ USTAWA O GOSPODAROWANIU 
ODPADAMI. W RAMACH REFORMY, W POLSCE POWOŁANO 
DO ŻYCIA PSZOK-I, CZYLI PUNKTY SELEKTYWNEJ ZBIÓRKI 
ODPADÓW KOMUNALNYCH. Z PANEM KRZYSZTOFEM 
KOŁODZIEJCZYKIEM - PREZESEM ZARZĄDU SPÓŁKI 
KOMUNALNEJ WE WSCHOWIE, ROZMAWIAMY O TYM, 
JAK DZIAŁAJĄ PSZOK-I WE WSCHOWIE, JAKIE PROBLEMY 
NAPOTYKAJĄ ORAZ JAKIE MAJĄ PLANY NA PRZYSZŁOŚĆ.
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Szanowni Mieszkańcy, trwa 
rekrutacja do przedszkoli i 

oddziałów przedszkolnych w 
publicznych szkołach podsta-
wowych oraz do klas pierwszych 
szkół podstawowych, dla któ-
rych organem prowadzącym jest 
gmina Wschowa. 

Harmonogram wygląda nastę-
pująco: 
  do 10 marca - nabór do szkół 

podstawowych 
  do 18 marca - nabór do oddzia-

łów przedszkolnych i przed-
szkoli Szczegółowe informacje 
znajdują się w Biuletynie Infor-
macji Publicznej. Zapraszam do 
udziału w rekrutacji.

TRWA REKRUTACJA DO PRZEDSZKOLI I KLAS 
PIERWSZYCH SZKÓŁ PODSTAWOWYCH

    
   Od pierwszych dni wojny 
na Ukrainie mieszkańcy 
przyłączyli się do apeli o 
zbiórkę żywności i rzeczy na 
rzecz walczących sąsiadów.

cja, która pozwala przypuszczać, 
że PSZOK-i skutecznie pozwoliły 
zmniejszyć skalę problemu zwią-
zanego z wyrzucaniem odpadów 
w nielegalnych miejscach. Niestety 
faktem jest również, że ludzie wciąż 
potrafią wywozić swoje odpady do 
lasu, mimo że PSZOK-i często znaj-
dują się w pobliżu i są łatwo do-
stępne. Właśnie dlatego promocja 
PSZOK-ów jest tak istotna w edu-
kowaniu i zachęcaniu mieszkań-
ców do właściwego postępowania 
z odpadami. Obecnie, trudno jest 
sobie wyobrazić gospodarkę od-
padami bez istnienia PSZOK-ów. 
Wraz z rosnącą świadomością eko-
logiczną i potrzebą ochrony śro-
dowiska, PSZOK-i odgrywają coraz 
większą rolę w zmniejszeniu ilości 
odpadów wyrzucanych w nielegal-
nych miejscach i popularyzowaniu 
właściwego postępowania z odpa-
dami.

Z JAKIMI PROBLEMAMI MUSI 
BORYKAĆ SIĘ TEGO TYPU FOR-
MA ZBIÓRKI ODPADÓW?
K.K.: Jednym z głównych proble-
mów z jakimi muszą borykać się 
Punkty Selektywnej Zbiórki Od-
padów Komunalnych jest ciągła 
potrzeba edukacji i informowania 
mieszkańców o ich istnieniu oraz 
funkcjonowaniu. Ważne jest, aby 
mieszkańcy byli regularnie infor-
mowani o tym, jak działają PSZOK-
-i oraz jakie odpady można tam 
oddać. Nie wszyscy ludzie wiedzą, 
że PSZOK-i są dostępne i często 
nie wiedzą, jak należy posegrego-
wać swoje odpady. Konieczne jest 
zatem ciągłe edukowanie miesz-
kańców na temat funkcjonowania 
PSZOK-ów tak, abyśmy wszyscy 
skutecznie potrafili rozwiązywać 
problemy z powstającymi odpada-
mi w naszych domach. Wielu ludzi 

ma trudności z podstawową wie-
dzą na temat segregacji odpadów, 
co często skutkuje tym, że przyno-
szą odpady w nieodpowiedni spo-
sób posegregowane. Na przykład, 

podczas remontu łazienki, powsta-
je dużo gruzu, w którym znajduje 
się wiele innych rodzajów odpa-
dów. Takie odpady nazywamy 
"poremontówką", które mają limity 
bezpłatnego oddania do PSZOK-u. 
Jednak, jeśli wyjmie się z niego ele-
menty tworzyw sztucznych i drob-
ne odpady, pracownicy PSZOK-u 
mogą zakwalifikować go jako gruz, 
co jest dużo tańsze niż oddanie 
zmieszanych odpadów poremon-
towych. Dlatego ważne jest, aby 
mieszkańcy zostali poinformowani 
o tym, jak prawidłowo segregować 
swoje odpady i jakie są limity bez-

płatnego oddawania różnych ro-
dzajów odpadów do PSZOK-u.

JAKIE SĄ LIMITY BEZPŁATNEGO 
ODBIORU ODPADÓW W PSZOK?
K.K.: Limity są ustalone przez 
Związek Międzygminny "EKO-
-PRZYSZŁOŚĆ" w Nowej Soli i doty-
czą tylko niektórych rodzajów od-
padów, takich jak opony i odpady 
poremontowe. Bezpłatnie każda 
osoba w ciągu roku można oddać 4 
sztuki opon oraz 250 kg odpadów 
poremontowych. W przypadku 
przekroczenia tych limitów, ko-
nieczne jest uiszczenie dodatkowej 

opłaty za ich odbiór.

JAK WYGLĄDA W PRAKTYCE  
OBSŁUGA KLIENTÓW W PUNK-
CIE SELEKTY WNE J ZBIÓRKI 
ODPADÓW KOMUNALNYCH 
W PAŃSTWA PRZEDSIĘBIOR-
STWIE? 
K.K.: Mieszkańcy mogą przywieźć 
swoje posegregowane odpady ko-
munalne do Punktu Selektywnej 
Zbiórki Odpadów Komunalnych 
w godzinach otwarcia. Na miej-
scu należy okazać potwierdzenie 
opłaty za wywóz odpadów komu-
nalnych z miejsca zamieszkania 
lub dokument naliczenia opłat za 
mieszkanie w przypadku wspólnot 
mieszkaniowych lub spółdzielni. 
Wówczas pracownicy Spółki wska-
żą  miejsce rozładunku. I w zasadzie 
to wszystko, co trzeba zrobić, aby 
oddać swoje odpady do PSZOK.

PANIE PREZESIE, JAKIE PLANY 
MA SPÓŁKA CO DO PSZOK-ÓW?
K.K.: Naszym obowiązkiem jest 
ciągłe dostosowywanie naszego 
punktu do norm prawnych oraz 
standardów wynikających z wy-
tycznych Związku Międzygminne-
go "EKO-PRZYSZŁOŚĆ" w Nowej 
Soli. W ramach naszych planów 
chcemy nadal prowadzić kampa-
nie informacyjno-edukacyjne, co 
wynika z dużej potrzeby uświada-
miania mieszkańców. Planujemy 
przygotować konkursy skierowane 
dla naszych klientów oraz specjal-
ne filmiki edukacyjne, które będą 
publikowane w mediach społecz-
nościowych, aby dotrzeć do młod-
szej grupy wiekowej. W przyszłości 
planujemy utworzenie w naszym 
PSZOK miejsca, gdzie będziemy 
odkładać sprawnie działające i na-
dające się do ponownego użytku 
odpady, takie jak np. meble. Często 
trafiają do nas rzeczy w dobrym sta-
nie, których ludzie po prostu chcą 
się pozbyć, ponieważ im przeszka-
dzają. Każdy mieszkaniec będzie 
miał możliwość przyjazdu do nas, 
wybrania i zabrania ich nieodpłat-
nie. Taki mały lokalny odzysk, bo 
po co wyrzucać w dobrym stanie 
rzeczy, które nadal można wykorzy-
stać.
DZIĘKUJĘ ZA ROZMOWĘ 

” Obecnie, trudno jest sobie wyobrazić gospodarkę odpadami 
bez istnienia PSZOK-ów. Wraz z rosnącą świadomością 
ekologiczną i potrzebą ochrony środowiska, PSZOK-i 
odgrywają coraz większą rolę w zmniejszeniu ilości odpadów 
wyrzucanych w nielegalnych miejscach i popularyzowaniu 
właściwego postępowania z odpadami 
– mówi Krzysztof Kołodziejczyk,  

prezes zarządu spółki Komunalnej we Wschowie.
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W Siedlnicy odbył się bieg "Wieś 
Trail 2023", zorganizowany 

przez Stowarzyszenie Aktywna 
Wschowa. Hasłem przewodnim im-
prezy był "Bieg walentynkowy". 

Każdy na mecie otrzymał pamiątko-
wy medal w formie puzzla, w kolej-
nych edycjach układać się to będzie 
w jedną całość.  Na uczestników 
czekał poczęstunek przygotowany 

przez Sołtysa i Radę Sołecką Siedlni-
cy oraz atrakcje związane z tematy-
ką biegu. Dzieci mogły skorzystać z 
opieki i dodatkowych atrakcji w sali 
wiejskiej. Impreza miała charakter 

rekreacyjno-biegowy, nie były mie-
rzone czasy ani nie przydzielano 
numerów startowych. Organiza-
torzy planują kontynuację cyklu 
spotkań o podobnym charakterze, 

zachęcając do aktywnego zwie-
dzania okolicznych miejscowości. 
Już w marcu kolejna edycja #wieś-
trail, tym razem pobiegniemy w 
Olbrachcicach!

S
łownik języka polskiego 
PWN rozwój opisuje jako 
proces przechodzenia do 
stanów lub form bardziej 

złożonych lub pod pewnym wzglę-
dem doskonalszych. Na pewno w tę 
definicję wpisuje się Gabriel Dzieła-
kowski. Od kilku tygodniu zawodnik 
LLKS notuje serie świetnych wyni-
ków. Najpierw podczas zawodów w 
Aleksandrowie Łódzkim wyskakał 
wynik 7,56 metrów, który jest jego 
rekordem życiowym, piątym wyni-
kiem w historii polskiej lekkoatletyki 
do lat 20 i piątym wynikiem na świe-
cie wśród juniorów w tym roku. Już 
kilka dni po tym sukcesie Gabriel 
zawitał do Torunia by wziąć udział 
w  ORLEN Copernicus Cup, zawo-
dach organizowanych w ramach 
World Athletics Indoor Gold Tour, 
czyli najważniejszego światowego 
cyklu zawodów lekkoatletycznych. 
Stając do walki między innymi z ak-
tualnym mistrzem olimpijskim Mil-
tiadisem Tendoglu, trzecim zawod-
nikiem igrzysk Maykelem Massó czy 
kilkukrotnym medalistą mistrzostw 
świata Marquisem Dendy nie był 
tylko statystą. W tych naszpikowa-
nym gwiazdami zawodach zajął 5 
miejsce, będąc najlepszym z Pola-

ków i najmłodszym zawodnikiem w 
stawce, kolejny zawodnik był o 5 lat 
starszy od Gabriela. 

O włos od medalu
Swoją pozycję wśród młodych 
zawodników w Polsce Gabriel 
potwierdził podczas Halowych 
Mistrzostw Polski Juniorów w Rze-
szowie zdobywając złoty medal, 
prowadząc od pierwszej do ostat-
niej kolejki zawodów. Warto pod-
kreślić, że złoty medal dałby nie 
tylko najlepszy skok Gabriela w 
tych zawodach, ale każdy z czterech 
zmierzonych skoków. Ostatnim na 
liście sukcesów jest start Gabriela 
pośród seniorów w Mistrzostwach 
Polski Seniorów. Ostatecznie zo-
stał sklasyfikowany na najgorszym 
dla sportowca, czwartym miejscu 
i może mówić o wielkim pechu. W 
pierwszym skoku osiągnął 7,49 me-
tra, co było najlepszym rezultatem, 
a aż do ostatniej kolejki skoków da-
wał mu srebrny medal. Niestety w 
drugim skoku Gabriel odczuł ból i 
do końca zawodów mógł już tylko 
obserwować co zrobią konkurenci. 
I w ostatnich skokach dwóch rywa-
li poprawiło swoje wyniki, a srebro 
oddaliło się od naszego młodego 

zawodnika o 4 cm. Na pewno takie 
rozstrzygnięcie nie zadowala ambit-
nego Gabriela, ale warto zwrócić co 
na jego temat powiedział komentu-
jący zawody w TVP Sport Przemy-
sław Babiarz:

Ciekawa przyszłość
- Gabriel Dziełakowski to ciekawy 
zawodnik, Mistrz Polski juniorów 
z Rzeszowa sprzed kilkunastu dni, 
tutaj w pierwszej kolejce skoczył 
7,49 m i prowadził. Ostatecznie za-
jął czwarte miejsce, doznając jakie-
goś urazu, ale patrzymy na niego z 
nadzieją, w związku z tym że w tym 
roku przed nami Mistrzostwa Euro-
py Juniorów – mówił znany, telewi-
zyjny komentator. 
Mistrzostwa Europy Juniorów, o 
których mowa odbędą się na otwar-
tym stadionie, na początku sierpnia 
w Rumunii. Gratulujemy Gabrielowi 
ostatnich sukcesów, ale także pro-
wadzącemu go trenerowi Andrze-
jowi Orłowskiemu, który od kilku 
lat szlifuje diament, jakim jest talent 
Gabriela. Jak podkreślał trener re-
zultaty to wynik nie tylko ich pracy:
- Dziękuję rodzicom, Weronice i 
Piotrowi Dziełakowskim za wspar-
cie, trenerowi kadrowemu Paweł 
Zdrajkowski za pomoc merytorycz-
ną - dodaje trener LLKS. - Bardzo 
dziękujemy tym, którzy nam poma-
gają - dzięki Wam możemy jeździć, 
trenować i rozwijać się sportowo.
A.Z.

Pasmo sukcesów Gabriela Dziełakowskiego
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Gabriel 
Dziełakowski 

z trenerem 
Andrzejem 

Orłowskim po 
zdobyciu złota 

Mistrzostw Polski 
Juniorów

    
   Gabriel Dziełakowski 
(w środku) z mistrzem 
olimpijskim Miltiadisem 
Tendoglu (z prawej) 
oraz halowym mistrzem 
świata Marquisem Dendy 
(z lewej) podczas ORLEN 
Copernicus Cup. 

Minione tygodnie należą do szczególnie udanych dla 
Gabriela Dziełakowskiego z LLKS Osowa Sień. Młody 
zawodnik przekroczył kolejne bariery, poprawił swoje 
rekordy i mocnym akcentem rozpoczął starty w sezonie 
halowym pośród seniorów.

POBIEGLI W SIEDLNICY W PIERWSZEJ EDYCJI WIEŚ TRAIL
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Janusz Trusewicz  
Drużynowym  
Mistrzem Polski

W dniach 9-12.02.2023 r. w 
Bydgoszczy odbyły się Mi-

strzostwa Polski Osób  Niepełno-
sprawnych w szachach szybkich i 
błyskawicznych.
Janusz Trusewicz na co dzień pro-
wadzący sekcję szachową przy 
CKiR we Wschowie zdobył w Byd-
goszczy aż 3 medale! Drużyna 
Startu Gorzów, której barwy od 
lat reprezentuje nasz zawodnik 
wygrała w obu konkurencjach – 
zarówno w szachach błyskawicz-
nych jak i szybkich. Ponadto pan 
Janusz indywidulanie uplasował 
się na 3. pozycji w turnieju sza-
chów błyskawicznych!
Pasja, zamiłowanie i zaangażowa-
nie przyniosły piękne żniwo. Gra-
tulujemy!
(CKiR)

https://ckir.wschowa.pl/kino-ckir/
Bilety kup online:

25 i 26 marca 2023 r.25 i 26 marca 2023 r.  

Wróżka Zębuszka Asteriks i Obeliks Filip Wyrwa Pokolenie Ikea

Sobota

Niedziela

11:30 15:3013:30 18:00 20:00

11:00 13:00 15:00 17:30 19:30

Wieś Trail 2023  
Olbrachcice  
– Wiosenny Bieg!

Bo wiemy, że jest wśród nas 
wielu miłośników aktywnego 

spędzania czasu w miłym towa-
rzystwie!
#AktywnaWschowa wspólnie z 
Centrum Kultury i Rekreacji we 
Wschowie zapraszają na drugie 
spotkanie biegowe do Olbrachcic 
19.03.2023 r. Hasłem przewodnim 
imprezy jest "BIEG WIOSENNY" po-
żegnajmy zimę!

Dlaczego warto?
 udział jest bezpłatny,
  na każdego czeka przygotowa-

ny przez sołectwo poczęstunek 
i atrakcje związane z tematyką 
biegu 

  ŻEGNAMY ZIMĘ – robimy ma-
rzannę 

  na dzieci w sali wiejskiej czeka 
opieka i atrakcje,

  2 trasy leśne i śródpolne: dłuższa 
9 km i krótsza 5 km

  nie mierzymy czasów, nie będzie 
numerów — będzie miło, rodzin-
nie i przede wszystkim aktywnie

  każdy uczestnik otrzyma pamiąt-
kowy medal

Olbrachcice 19 marca 2023 r. godz. 
10:00
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Litery z pól ponumerowanych utworzą hasło 
– rozwiązanie krzyżówki. 
Odpowiedzi wraz z imieniem i nazwiskiem prosimy wysyłać,  
do 10 lutego, pod adresem: 
„Jestem ze Wschowy”  Urząd Miasta i Gminy Wschowa,  
Rynek 1, 67-400 Wschowa

Hasło z poprzedniego numeru:  
Maria Konopnicka  
Wśród nadesłanych zgłoszeń 13 marca br. rozlosujemy  
3 zestawy nagród. Nazwiska zwycięzców zostaną opubliko-
wane na stronie www.gminawschowa.pl oraz w kolejnym 
numerze gazety.

Krzyżówka numeru nr 17

Marzec
  W marcu jak w garncu.
  Co marzec wypiecze, to kwiecień 

wysiecze.
  Czasami w marcu zetnie wodę w 

garncu.
  Czasem marzec tak się podsadzi, 

że dwa kożuchy oblec nie zawa-
dzi.

  Ile w marcu dni mglistych, tyle w 
żniwa dni dżdżystych.

  Kiedy w marcu deszczu wiele, 
nieurodzaj zboża ściele.

  Gdy w marcu deszcz pada, wtedy 
rolnik biada, gdy słońce jaśnieje, 
to rolnik się śmieje.

  Marzec, co z deszczem chadza, 
mokry czerwiec sprowadza.

  Słońce marcowe, owocom nie-
zdrowe.

  Marzec zielony - niedobre plony.
  Suchy marzec, kwiecień mokry, 

maj przechłodny - nie będzie rok 
głodny.

  Suchy marzec, mokry maj, będzie 
żytko jako gaj.

  W marcu, gdy są grzmoty, urośnie 
zboże ponad płoty.

  Marzec, czy słoneczny, czy płacz-
liwy, listopad obraz żywy.

  Marzec odmienia wiatry, deszcz 
miesza z pogodą, więc nie dziw, 
jeśli starzy czują go ze szkodą.

  Gdy marzec suchy, kwiecień na-
gradza, bo deszcze sprowadza.

  Gdy się trawa zieleni w marcu, to 
jej nie ma w maju.

  Jak nie ma śniegu w marcu, desz-
czu w maju, to nie ma urodzaju.

  Gdy w marcu grzmi, w maju śnie-
giem cmi.

Przysłowia

Nagrodzeni z poprzedniego numeru: Andrzej Dworkiewicz, Tadeusz Kąkalec, Halina i Jan Strojwąs. Gratulujemy!

 Nocny spacer po Osowej Sieni.


